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Levensbericht door P. Borst

Met de dood van Edward Charles Slater, Bill voor insiders, verliest de Konink-
lijke Nederlandse Akademie van Wetenschappen (KNAW) een van haar 
meest vooraanstaande leden en een lid dat de loop van de naoorlogse bio-
chemie in Nederland in sterke mate heeft bepaald. Slater was niet alleen een 
onderzoeker van wereldfaam, maar ook een uitzonderlijke bekwaam organi-
sator en opleider van jonge onderzoekers. Zijn wetenschappelijke Nachwuchs 
is enorm en zijn voorbeeld heeft generaties van biochemici geïnspireerd en 
daarmee de ontwikkeling van de Nederlandse biochemie sterk beïnvloed. 

Slater hield van precisie en zijn eigen carrière heeft hij ook nauwgezet 
beschreven, onder andere in zijn autobiografie An Australian Biochemist 
in Four Countries.1 Specifieke onderwerpen heeft hij in andere artikelen 
uitgediept.2 Omdat Slater zijn hele archief van zijn Amsterdamse tijd aan het 
archief in Haarlem heeft geschonken, zijn veel details van zijn werk en leven 
daar terug te zoeken. Ik heb eerder over Slaters bijdragen aan wetenschap en 
wetenschappelijke bedrijf geschreven3 en Ton van Helvoort heeft een histo-
risch overzicht geproduceerd – helaas niet erg precies tot ergernis van Slater 
–, maar dat wel vrij uitvoerige en treffende citaten uit Slaters corresponden-
tie bevat.4 Wie Slater nog in actie wil zien kan terecht bij een lang interview 
van Brian Beechey met Slater over zijn leven, getiteld: A life of research in 
mitochondrial energy metabolism, op 9 oktober 1992 op dvd vastgelegd en te 
vinden in de UK Archives van de Britse Biochemical Society. Om de omvang 
van dit levensbericht niet excessief te maken, verwijs ik hier slechts spora-
disch naar oorspronkelijke publicaties. Bijna alles is te vinden in referentie 1.

1 E.C. Slater, ‘An Australian biochemist in four countries’, Compreh. Biochem. 40 (1997) 69-203.
2 E.C. Slater, in: K. van Dam and B.F. van Gelder (Eds.), ‘Structure and Function of Energy-Trans-
ducing Membranes’, BBA Library Vol. 14, 1977, pp. 329-339 en E.C. Slater, ‘Keilin, Cytochrome, 
and the Respiratory Chain’, J. Biol. Chem. 278 (2003) 16455- 16461.
3 P. Borst and S.G. van den Bergh, ‘Slater in the Netherlands’, in: K. van Dam and B.F. van Gelder 
(Eds.), Structure and Function of Energy-Transducing Membranes, BBA Library Vol. 14, 1977, pp. 
XVII-XXIV. P. Borst, ‘Bill Slater at 90’, IUBMB Life 59 (2007) 48-49. 
4 T. van Helvoort, ‘Purifying science: E. C. Slater and postwar biochemistry in the Netherlands’, 
Hist. Sci. 41 (2003) 1-34. 2.
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De vroege jaren1

Slater werd geboren in Melbourne, Australië, op 16 januari 1917, in een 
relatief welvarend gezin. Zijn vader was ingenieur en werkte bij de spoor-
wegen, maar was ook een verwoed zeezeiler, een hobby die Slater ook zou 
adopteren. Slater beschrijft zijn grootmoeder van vaders kant als een ‘zeer 
actieve en intelligente vrouw met sterke meningen, die zij niet onder stoelen 
of banken stak’. Dat argumentatieve had Slater van niemand vreemd. 

Zoals verwacht mag worden van iemand met Slaters aanleg, was hij een 
vlotte leerling die rap de school doorliep. Het was een charismatische leraar, 
Tam Henderson, die Slaters interesse voor de chemie wist te wekken. Hen-
derson was ook de mentor van de schoolkrantredactie, waarvan Slater redac-
teur werd. Henderson zag het als zijn taak om redacteuren te leren schrijven 
en, volgens Slater, is het aan Henderson te danken dat hij later begrijpelijke 
artikelen kon schrijven. Die kunst heeft hij altijd pogen door te geven aan zijn 
leerlingen. Met bewonderenswaardig geduld bleef hij met zijn rode pen in 
keurig handschrift onze stukken corrigeren.

Door zijn goede schoolresultaten wist Slater een beurs te krijgen voor de 
University of Melbourne. Hij wilde eigenlijk Chemical Engineering studeren, 
maar dat kon niet in Melbourne, zodat het Chemistry en Engineering werd. 
Engineering beviel niet erg, maar de chemie des te meer. Trots vermeldt 
Slater in zijn memoires dat hij eindigde als de beste in zijn jaar, ondanks de 
aanwezigheid van een serie studenten die het later ver zouden brengen.

Een van de praktische onderzoeksprojecten, die Slater opgedragen kreeg 
aan het einde van zijn chemie-opleiding, was de bepaling van Vitamine A in 
vislever. De biochemie bestond nog niet als zelfstandig wetenschapsgebied 
in de dertiger jaren en biomoleculen vielen onder de organische chemie. Dit 
zou de eerste kennismaking van Slater worden met biochemisch onderzoek 
en het leidde tot zijn eerste wetenschappelijke artikel. 

Merkwaardig genoeg was het in Australië in 1939, toen Slater zijn studie 
voltooide, niet mogelijk om in de chemie te promoveren. Voordat Slater een 
fellowship had bemachtigd om naar Europa te gaan, brak de Tweede Wereld-
oorlog uit. Chemici waren schaars en mochten niet in dienst, maar moesten 
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op andere wijze het land dienen. Zo werd Slater benoemd tot biochemicus in 
het Institute of Anatomy in Canberra met de opdracht om vitamines te bepa-
len in etenswaren, voortbouwend op zijn ervaring opgedaan met Vitamine A. 

Slater begon met de bepaling van Vitamine B1 (thiamine) in tarwemeel. 
Het was een curieuze samenloop van omstandigheden dat de Thiochroom 
Methode voor B1 bepaling die Slater gebruikte, ontwikkeld was door Barend 
Jansen, de man die hij vijftien jaar later zou opvolgen als hoogleraar bio-
chemie in Amsterdam.1 Hoewel Slater snel medewerkers vergaarde, bleef 
het werk heel toegepast. Alleen een enkele publicatie herinnert aan Slaters 
vitaminetijd. 

Belangrijk voor Slaters latere werk was een intermezzo in 1942-1943 toen 
hij werd gestationeerd in de Chemical Defence Laboratories. Noch Japan, 
noch de Verenigde Staten hadden het verdrag tegen de chemische oorlogs-
voering ondertekend. Dat Japan chemische wapens zou kunnen gebruiken 
leek een reëel risico, toen begin 1943 een Japanse granaat werd buitgemaakt, 
waarin Slaters team stikstofmosterd en Lewisiet vond. De Britten hadden 
ontdekt dat de werking van Lewisiet, een arseenverbinding, kon worden 
tegen gegaan door een dithiol, di-mercaptopropanol, dat bekend werd als 
BAL, British Anti-Lewisite. Slaters team maakte BAL in Australië en zo begon 
Slaters connectie met BAL, dat in zijn latere loopbaan een belangrijke rol zou 
krijgen. 

Toen de kans op chemische oorlogsvoering leek af te nemen, keerde Slater 
terug naar Canberra, waar hij zijn voedingsonderzoek voortzette. Dit bestond 
aanvankelijk uit vitaminebepalingen in operationele rantsoenen van het 
leger, ‘a silly job, totally useless’, zoals Slater in het interview met Beechey 
daar over zegt. Met smaak beschrijft hij echter in zijn memoires een voe-
dingsproef, waarin Slater zelf als proefkonijn fungeerde. Slater dacht dat de 
sulfonamiden, die ruimhartig aan soldaten werden gegeven om infecties te 
bestrijden, zouden interfereren met thiamine en om dit te testen at Slater 
tegen heug en meug soldatenkost met en zonder sulfonamiden. De proef 
was een groot succes; door sulfonamiden nam de excretie van thiamine 
sterk toe. Dit resultaat werd in 1946 in Nature gepubliceerd. Door proeven 
met ratten lieten Cliff Kratzing en Slater later zien dat sulfonamiden de 
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schildklierfunctie drukken. Door het verlaagde metabolisme neemt de thia-
mine behoefte af met als resultaat meer uitscheiding.

De eerste periode in Cambridge en de Slater Factor
Na de oorlog wist Slater een British Council Fellowship te bemachtigen om 
naar Engeland te gaan voor een PhD. De universiteit van Cambridge (GB) 
was in die tijd het Mekka voor biochemici, zoals Slater schrijft, en hij sollici-
teerde bij David Keilin, directeur van het Molteno Institute of Parasitology and 
Biology. Keilin nam hem aan, maar het leek de British Council beter als Slater 
naar Sheffield zou gaan, naar Hans Krebs, de ontdekker van de ureumcyclus 
en citroenzuurcyclus. Toen Slater in Australië op de boot naar Engeland stapte, 
dacht hij nog bij Krebs te belanden, maar de British Council ging overstag, 
zodat het toch Keilin werd. Carrières worden (mede) bepaald door het toeval 
en men kan zich, met Slater, afvragen wat er van hem geworden zou zijn als 
hij bij Krebs was beland. Slater zou ook een biochemicus van wereldfaam zijn 
geworden, dat zeker, maar die faam zou hij waarschijnlijk niet hebben verwor-
ven in de oxidatieve fosforylering, want Krebs was meer in het intermediair 
metabolisme geïnteresseerd en Slater veranderde niet licht van onderwerp.

David Keilin was een parasitoloog, die naam had gemaakt met de ontdekking 
van de cytochromen in de ademhalingsketen, en hij bleek een ideale mentor 
voor Slater; ‘Keilin was certainly the liveliest mind I have ever known. He 
had a tremendously wide knowledge of the whole of biology. For me, with a 
chemical background, this opened completely new worlds’.1 Keilin nam ook 
de tijd om Slater biochemie bij te brengen. Hij liet hem de biochemiecolle-
ges bijwonen en onderschepte hem ‘s avonds, op weg naar huis, om over de 
lopende proeven te praten, voor Slater hoogtepunten in zijn bestaan. Slater 
had zichzelf in Australië al wat biochemie bijgebracht, maar hij zegt daar 
over in het interview met Brian Beechey: ‘In teaching myself, I had either 
been a very bad teacher or a very bad pupil.’

Gezien het beperkte benul van Slater van biochemie, gaf Keilin hem een 
project dat dicht bij zijn eigen werk lag, zodat hij een oog in het zeil kon 
houden. Frederick Hopkins en Edward Morgan hadden gevonden dat de oxi-
datie van succinaat door succinaat-dehydrogenase geremd werd door GSSG 
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(geoxideerd glutathion). Voor deze proeven gebruikten zij het Keilin en Hart-
ree hartspierpreparaat, waarmee Keilin de ademhalingsketen bestudeerde 
en waarvan we nu weten dat het bestaat uit fragmenten van de binnenmem-
braan van de mitochondriën. 

Al snel vond Slater dat GSH (glutathion) de succinaatoxidatie beter remde 
dan GSSG en dat BAL, de dithiol waarmee Slater al in Australië had gewerkt, 
nog een betere remmer was. BAL bleek echter niet de succinaat-dehydro-
genase zelf te remmen, maar de oxidatie van succinaat door de ademhalings-
keten te blokkeren door interactie met een nog onbekende component van 
de ademhalingsketen, de BAL-labile factor, lang de ‘Slater Factor’ genoemd.5 

Na de initiële publicatie van de Slater factor, spendeerde Slater de volgende 
twee jaar aan een diepgaande studie van de oxidatie van succinaat en NADH 
door de ademhalingsketen en aan aanvullende proeven om uit te sluiten dat 
zijn BAL-Iabile factor een artefact was. Dit werk werd gepubliceerd in een 
serie artikelen in de Biochemical Journal en het maakte hem een ademha-
lingsketen expert. Achteraf gezien, ontbrak er nog veel aan Slaters ademha-
lingsketen. De omissie, waar hij zelf het meeste spijt van had was cytochroom 
c1, waarin hij niet geloofde tot de bewijsvoering overweldigend was. Op de 
‘Slater Factor’ zou hij later nog geregeld terugkomen, maar het was John 
Rieske die uiteindelijk liet zien dat de factor een Fe-S eiwit is.

De faciliteiten in het lab van Keilin waren naar onze maatstaven nog primi-
tief. Er was een microspectroscoop en een Hilger Spectrophotometer, maar 
geen koude kamer en geen gekoelde centrifuge, zodat Slater bij de bereiding 
van het Keilin en Hartree hartspierpreparaat ijs in de centrifugebuizen moest 
doen om de temperatuur niet te veel op te laten lopen. 

Na drie jaar hard werken in Keilins lab kreeg Slater zijn PhD in 1948. Oor-
spronkelijk was hij van plan om naar Australië terug te keren, want hij was 
nog steeds aangesteld bij het Institute of Anatomy in Canberra. Hij had alleen 
vrij gekregen om te promoveren. Al Slaters pogingen om een geschikte baan 
te vinden in Australië in de periode 1946-1949 liepen echter op niets uit. 

5 E.C. Slater, ‘A factor in heart muscle required for the reduction of cytochrome c by cytochrome b’, 
Nature 161 (1948) 405. 



110 levensberichten en herdenkingen 2016

Dit zou opnieuw gebeuren later, toen hij in een meer senior positie in Keilins 
lab een internationale reputatie had verworven. Waarom Slater geen Aus-
tralische baan kreeg aangeboden is giswerk. Vast staat dat Slaters wens om 
fundamenteel onderzoek te doen botste met de wens van zijn Australische 
superieuren om het toegepaste voedingsonderzoek uit te bouwen. Ik kan mij 
echter ook niet aan de indruk onttrekken dat Slaters karakter heeft meege-
speeld bij zijn problemen om een plek te vinden in een basaal biochemisch 
lab. Slater was een sterke persoonlijkheid met duidelijke meningen en hij 
was behoorlijk argumentatief. Niet iemand om zachtjes tweede viool te 
spelen. Eén keer kreeg hij zelfs te horen dat de staf twijfelde of hij wel in het 
nieuwe Department zou passen. Slater leek duidelijk een geboren kapitein op 
zoek naar een eigen schip en dat zou hij vinden in Amsterdam. 

New York
Met een Rockefeller fellowship ging Slater in 1949 naar New York om onder-
zoek te doen aan oxidatieve fosforylering in het lab van Severo Ochoa, 
chairman van het Pharmacology Department van New York University. Dat 
telde een groot aantal getalenteerde stafleden, betrokken bij onderzoek 
naar metabole processen. In Rusland had Vladimir Engelhardt de oxidatieve 
fosforylering ontdekt en Albert Lehninger had laten zien dat geïsoleerde 
mitochondriën dit proces kunnen katalyseren. Ochoa had eerder de oxida-
tieve fosforylering in een rattenhart homogenaat bestudeerd toen hij nog in 
Engeland zat en Slater bouwde voort op die proeven. De resultaten waren 
bescheiden, maar het fellowship was ook maar voor een jaar. De periode in 
New York stelde Slater echter in staat om een groot aantal Amerikaanse labo-
ratoria te bezoeken en zijn Cambridge werk te presenteren. Dit droeg bij aan 
zijn reputatie en leverde hem een netwerk op waar hij sterk van geprofiteerd 
heeft in zijn latere carrière. 

De tweede periode in Cambridge (1950-1955)
Toen Australië niet over de brug kwam met een baan, wist Keilin een fel-
lowship van de Agricultural Research Council (ARC) voor Slater te krijgen, 
waarmee Slater terug kon keren naar Keilins lab in een onafhankelijke 
positie. Het ARC fellowship kende, opmerkelijk genoeg, geen beperkingen. 
Slater kon onderzoeken wat hij wilde. Wat volgde was wellicht de meest 
productieve periode in Slaters loopbaan, mede mogelijk gemaakt door de 
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uitstekende kwaliteit van de Molteno-staf, waardoor Slater samenwerkings-
projecten kon opzetten met mensen als C.L. Tsou, Walter Bonner, Alfred 
Tissieres en Stan Lewis. Keilin schoof hem ook helpers toe, promovendus 
Francis Holton, een analiste, en een gast, Ken Cleland.

Van het werk in die tijd noem ik een enkel project. Met Bonner publiceerde 
Slater een gedetailleerde kinetische analyse van de remming van succinaat-
dehydrogenase door fluorofosfaat. Dit werd een citatieklassieker, mede door 
de introductie van een verbeterde methode om dit enzym te meten, want Sla-
ter had een speciaal talent voor methode-verbetering. Enzymkinetiek bleef 
Slaters belangstelling houden in de rest van zijn loopbaan.

Met Cleland ontwikkelde Slater een procedure om stabiele hartmitochon-
driën te isoleren. De sleutel was toevoeging van EDTA aan het medium, dat de 
calcium bindt dat mitochondriën anders opslurpen. Stabiele mitochondriën 
stelden Holton en Slater in staat om nauwkeurig de P:O ratio te bepalen van 
de oxidatie van alpha-ketoglutaraat door hartmitochondriën. De gevonden 
waarde, 3, week af van de waarde die anderen vonden, 4. Slater kwam lager 
uit omdat hij al zijn waarden middelde, terwijl de concurrentie meende dat 
hun hoogste waarden de juiste waren, een procedure die Slater hoogst onwe-
tenschappelijk vond. De meest recente waarden lijken Slater gelijk te geven. 

Met Lewis bestudeerde Slater de mitochondriën uit de vleugelspier van de 
vleesvlieg, omdat andere onderzoekers hadden gerapporteerd dat deze mito-
chondriën niet in staat waren tot oxidatieve fosforylering, een vrij karakte-
ristieke aanleiding voor een Slater-project. Uiteraard vonden Lewis en Slater 
oxidatieve fosforylering, maar het waren de follow-up-proeven die Slater 
inspireerden tot de formulering van zijn mechanisme voor oxidatieve fosfo-
rylering dat later bekend zou worden als de chemische hypothese, samenge-
vat in de volgende reacties:6

AH2 + B + C ↔ A~C + BH2 
 A~C + Pi + ADP ↔ A + C + ATP

6 E.C. Slater, ‘Mechanism of Phosphorylation in the Respiratory Chain’, Nature 172 (1953) 975- 
978. 
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Hierin zijn AH2 en B opeenvolgende componenten van de ademhalingsketen; 
C is nodig voor de redox-reactie en blijft covalent gebonden aan A in een 
energierijke verbinding, die kan worden gebruikt voor synthese van ATP. 
De gepostuleerde A~C zou volgens Slater worden gehydrolyseerd door 
dinitrophenol, dat hij had gebruikt in zijn proeven om de mitochondriale 
ademhaling te ontkoppelen van de bijbehorende fosforylering. De zoektocht 
naar A~C zou Slater lang bezig blijven houden. 

De eerste periode in Amsterdam
Terwijl Slater tevergeefs uitkeek naar een leerstoel in Engeland of Australië, 
werd in Amsterdam een commissie geformeerd om een opvolger te zoeken 
voor professor Barend Jansen, hoogleraar fysiologische chemie, de oude 
naam voor biochemie. Lid van de commissie was professor Bruno Mendel, 
moleculair farmacoloog afkomstig uit Canada en beschikkend over een groot 
Angelsaksisch netwerk. Hij benaderde zijn Britse vrienden, waaronder Keilin, 
die Slater warm aanbeval. Zo belandde Slater als eerste op de voordracht 
voor de leerstoel. Slater was nog nooit in Nederland geweest, maar reageerde 
uiterst positief. Zoals hij zelf schrijft: ‘We approached the idea very positively, 
Marion (zijn vrouw) even more so than I. The title of Professor, the novelty 
of an Australian being appointed in continental Europe, the idea of living 
in Europe, which had fascinated us on our visits (although these had not 
included Holland), the challenge of learning a new language, but above all, 
the chance it gave to build up my own school of research, which I had hoped 
to do in Canberra, were all in favour of acceptance’.1 Toen de faculteit ook alle 
eisen voor een ruim budget voor het lab inwilligde, besloot Slater de sprong 
te wagen.

De opgave in Amsterdam was niet simpel. Hoewel Jansen fraai werk had 
gedaan aan vitamines, was het onderzoek daar te lang in blijven hangen. 
Een groot deel van het lab werd bezet door het Instituut voor Voedingson-
derzoek dat Jansen had opgezet om de magere universitaire gelden aan te 
vullen. Geen moderne biochemie te bekennen. Minder probleem had Slater 
met de oeroude behuizing in een voormalig lepraziekenhuis aan het Jonas 
Daniël Meijerplein. De practica werden gegeven in een zeventiende-eeuws 
voormalig pakhuis en daar was ook de (uitstekende) dierenstal gevestigd. Er 
was echter voldoende ruimte en de krakkemikkige behuizing had een zekere 
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charme. Ideaal was het niet. Ik herinner me hoe ongemakkelijk het was, als 
promovendus, om met proefdieren over straat te gaan of om met een rek vol 
buizen de supersteile trapjes op te klimmen. Menig proef eindigde in een plas 
met gebroken buizen.

Slater tackelde de problemen met karakteristieke energie en inventiviteit. 
Het Instituut voor Voedingsonderzoek wist hij over te doen aan de universi-
teit van Wageningen onder achterhouding van acht goed getrainde analisten. 
Hij leerde snel wat Nederlands, in twee weken voldoende om althans met de 
technische staf te spreken, die geen woord Engels sprak in die tijd. 

Het eerste jaar liet Slater de colleges aan medische studenten nog over aan 
een staflid, professor Wietse Radsma, die hij van Jansen had geërfd, maar na 
een jaar kwam hij zelf in actie. Wat hij aan Nederlands tekort kwam, com-
penseerde hij door zijn didactisch talent en enthousiasme voor de bioche-
mie. Helemaal perfect zou zijn Nederlands nooit worden. Wij promovendi 
hoorden altijd met vreugde aan als hij een proef had afgekraakt en besloot 
dat de resultaten in de schoorsteen gemikt konden worden, in plaats van de 
gootsteen. 

Aanvankelijk moest Slater het stellen met de staf die hij van Jansen had 
overgenomen, maar al snel wist hij nieuwe mensen aan te trekken, waarmee 
hij zijn eigen onderzoek in Amsterdam kon voortzetten. Hij importeerde zijn 
analiste uit Cambridge; postdoc Paul Greengard, die later een Nobelprijs zou 
winnen, kwam mee; en van Mendel kreeg Slater een andere postdoc, Dave 
Myers toegeschoven. Snel volgden collegae uit het grote netwerk van Slater, 
die voor een sabbatical naar Amsterdam kwamen. Binnen een jaar wist Slater 
de eerste promovendi aan te trekken.

Toen ik in 1958 als promovendus bij Slater ging werken, was het lab al in 
full swing. De stemming was opgewonden. Dit was de plaats waar je ontdek-
kingen kon doen. Het charisma en de leiderskwaliteiten van Slater boden 
dat perspectief. Er werd enorm hard gewerkt en ook effectief samengewerkt 
binnen het lab. Voor Slater was samenwerking vanzelfsprekend. Het ging om 
de resultaten. Voor onderlinge concurrentie had hij geen begrip en daardoor 
was dat er ook nauwelijks. 
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In de eerste tien jaar van Slaters verblijf in Amsterdam expandeerde de uni-
versiteit. Het aantal studenten nam toe en daarmee ook het aantal stafposi-
ties. Slater wist daar disproportioneel van te profiteren. In 1959 had hij ook 
een nevenbenoeming aanvaard in de Wis- en Natuurkunde faculteit, zodat hij 
toegang kreeg tot chemiestudenten, waarmee de bron van promovendi werd 
aangevuld. Een aantal van de promovendi van het eerste uur werden naast 
Slater benoemd tot lector/hoogleraar, Wim Hülsmann, Piet Borst, Cees Vee-
ger, Monne van den Bergh; en later Joseph Tager (als gast gekomen), Karel 
van Dam, Bertus Kemp, Bob van Gelder, Gert Groot en Ed de Haan. Een deel 
van deze staf schoof later door naar leerstoelen in andere faculteiten, Hüls-
mann naar Rotterdam, Van den Bergh naar Utrecht, Veeger naar Wageningen, 
en Groot naar de VU.

Ook andere voormalige Slater-promovendi werden gewilde exportartikelen 
vanuit de UvA: Ab Kroon werd hoogleraar in Groningen, Jasper Scholte in 
Rotterdam, Harry Hulsmans in Maastricht, Ruud Kraayenhof in de VU; Coen 
Hemker eerst in Leiden en later in Maastricht, waar hij ook rector werd; en 
Rob Charles elders in de UvA. Later volgden nog Jan Rosing in Maastricht, 
Hans Westerhof in de VU, Jan de Vijlder in de UvA (AMC) en Simon de Vries 
en Fred Hagen in Delft. Met alle wetenschappelijke (klein)kinderen van 
Slater, die op leerstoelen terecht kwamen, werd Slater de meest invloedrijke 
man in de naoorlogse biochemie in Nederland.

Uiteindelijk zou het Slater lab uitgroeien tot een superdepartement dat vier 
(sub)faculteiten diende: geneeskunde, tandheelkunde, chemie en biologie. 
Het grootste deel van het lab verhuisde in 1967 naar een nieuw lab, het B.C.P. 
Jansen Instituut. Slater was sterk betrokken bij de planning van de bouw 
en de inrichting. Zo een klus was echt iets voor hem en hij had al ervaring 
opgedaan met nieuwbouw in Canberra bij de uitbreiding van het Institute 
of Anatomy en later bij de bouw van zijn huis in Cambridge, waar hij nooit 
zou wonen door zijn vertrek naar Amsterdam. Na Slaters emeritaat werd het 
B.C.P. Jansen Instituut herdoopt tot E.C. Slater Instituut en uiteindelijk zou 
het opgaan in het Swammerdam Instituut voor Levenswetenschappen.
Naast het B.C.P. Jansen Instituut, dat bij de chemiesubfaculteit was gesi-
tueerd, beschikte het lab nog over twee dependances: de Afdeling voor 
Medische Enzymologie (en Moleculaire Biologie, later toegevoegd) in het 
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voormalige Jan Swammerdam Instituut van de medische faculteit op het 
Wilhemina Gasthuisterrein; en een Afdeling Moleculaire Biologie in de biolo-
giesubfaculteit. Deze dependances maakten echter een integraal deel uit van 
het biochemielab, geleid door Slater. Het voordeel van deze structuur was dat 
alle taken gedeeld werden, dat er altijd invallers beschikbaar waren, en dat 
de docenten, benoemd in de medische of tandheelkundefaculteit ook recht-
streeks toegang hadden tot hoofdvakstudenten en promovendi uit de Wis- en 
Natuurkunde faculteit. Meer dan enig Nederlands lab bleef Slater ook een 
uitgebreide cast van buitenlandse bezoekers trekken, aangelokt door Slaters 
wereldreputatie als uitmuntend onderzoeker en organisator.

Even wankelde deze goed functionerende superstructuur toen in 1968-1971 
de democratiseringsgolf door de UvA spoelde en vervolgens de krakkemik-
kige Wet Veringa de positie van de hoogleraar-directeur elimineerde. Slater 
was uiterst verbolgen dat de overheid zo achteloos met zijn, – gegarandeerde 
– , rechten omsprong. Slater was zelf iemand die zich stipt aan de regels 
hield, – een echte padvinder werd wel eens smalend gezegd –, en een over-
heid met zulke streken vond hij onacceptabel. Hij solliciteerde zelfs op een 
baan in Australië, maar gelukkig voor Amsterdam werd hij niet aangenomen. 

Uiteindelijke viel het mee. Er kwam een gekozen Laboratorium Raad, die een 
voorzitter moest kiezen en uiteraard werd dat Slater. Al een tijd had Slater 
zijn seniorstaf bij het beleid betrokken en nu kwamen daar vertegenwoor-
digers van technische staf en studenten bij, zodat die ook van meester Slater 
konden leren hoe een lab bestuurd moest worden. Terwijl links en rechts 
laboratoriumorganisaties instortten in de UvA onder het geweld van de 
democratisering, bleef de superstructuur van het Slater lab overeind, dankzij 
het gezag en het bestuurlijke talent van Slater. 

Het onderzoek in Amsterdam
Uiteraard zette Slater zijn onderzoek aan het mechanisme van oxidatieve fos-
forylering met kracht voort. Aanvankelijk schoot de apparatuur tekort voor 
sophisticated proeven en Slater richtte zich daarom op de, makkelijk te bepa-
len, mitochondriale ATPase-activiteit, waarvan Henry Lardy had gevonden 
dat deze door de ontkoppelaar dinitrophenol werd gestimuleerd. Aanvan-
kelijk concludeerde Slater dat er drie afzonderlijke ATPase-complexen in de 
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mitochondriale binnenmembraan zaten. Dit bleek niet houdbaar, maar deze 
proeven brachten Slater wel tot het inzicht dat de ATPase-activiteit niet beïn-
vloed wordt door remmers van de ademhalingsketen en dat zijn mechanisme 
voor oxidatieve fosforylering moest worden aangepast met een tussenstop:

AH2 + B + I ↔ A ~ I + BH2

A~I + X ↔ A + X~I
X~I + ADP + Pi ↔ X + I + ATP

X~I was nu de intermediair die gevoelig was voor ontkoppelaars van de 
ademhalingsketen fosforylering. De jacht op A~I en X~I zou Slater in de 
jaren 1956-1961 sterk bezig houden. Het bestaan van deze verbindingen was 
natuurlijk de essentie van zijn chemische hypothese en aanvankelijk vond 
postdoc Jack Purvis ook aanwijzingen voor A~I in de vorm van NAD~I. Later 
werk door Karel van Dam liet echter zien dat deze conclusie op een artefact 
berustte. Tegen die tijd was Slater echter al in debat geraakt met Peter Mit-
chell (zie hieronder).

Een aantal promovendi van Slater bestudeerde fosforylering die gekoppeld 
is aan de individuele stappen in de ademhalingsketen; nuttig onderzoek dat 
geen spectaculaire nieuwe inzichten opleverde. Zelf vond Slater vooral dat 
het werk van promovendus Coen Hemker niet de aandacht had gekregen 
die het verdiende. Coen vond dat de ontkoppelende activiteit van een serie 
dinitrophenol-analogen afhankelijk was van de hoeveelheid analoog die in 
de membraan oploste, een bevinding die goed paste in Mitchells theorie (zie 
hieronder), al was Slater in 1962 nog niet toe aan die conclusie. De enzymo-
logische interesse van Slater vond zijn weerslag in onderzoek van een aantal 
promovendi. Koen Minnaert bestudeerde de kinetiek van de oxidatie van 
cytochroom c oxidase en Bob van Gelder vond dat dit enzym 4 electronaccep-
toren bevat, 2 haem-moleculen en 2 koper-centra. Bob van Gelder introdu-
ceerde ook de EPR spectrometrie in het lab.

Een ander enzymologisch project dat door opeenvolgende promovendi werd 
bestudeerd, was glyceraldehyde-fosfaat-dehydrogenase (GAPDH). Dit enzym 
katalyseert substraat-gebonden fosforylering en kon als model dienen voor 
oxidatieve fosforylering. Het belangrijkste resultaat van het onderzoek aan 
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dit tetramere enzym was de ontdekking van negatieve coöperativiteit van 
de binding van NAD+ aan het enzym door Jan de Vijlder, die ook de eerste 
gebruiker van het stopped-flow apparaat werd. Dat apparaat was gebouwd 
voor Slater door professor Van der Tweel van de biofysische afdeling van de 
medische faculteit en stond bekend in het lab als het ‘advantage wheel’. Deze 
term was afkomstig uit een brief van Britton Chance, die zijn brieven dic-
teerde en het tikresultaat niet corrigeerde. Zo werd Van der Tweel door een 
inventieve secretaresse getikt als ‘advantage wheel’ tot vreugde van Slater.

Een productieve lijn van onderzoek werd de studie van flavoproteïnen door 
promovendus Cees Veeger, eerst succinaat-dehydrogenase, later NADH 
dehydrogenase. In samenwerking met V. Massey wist Veeger de werking 
van NADH dehydrogenase geheel op te helderen. Uiteindelijk zou dit project 
met Veeger verhuizen naar Wageningen, toen Veeger daar tot hoogleraar 
benoemd werd. 

Een nieuwe lijn van onderzoek ontstond door samenwerking met Simon van 
Creveld, hoogleraar kindergeneeskunde. Van Creveld was de co-ontdekker 
van de glycogeen ziekte en geïnteresseerd in aangeboren stofwisselings-
ziekten. Dit leidde tot een samenwerkingsproject over G-6-PD deficiëntie en 
glycogeenziekten en tot het opzetten van de dependance, de Afdeling voor 
Medische Enzymologie (en Moleculaire Biologie). Het gaf Slater grote voldoe-
ning dat het hoofd van deze afdeling, Hülsmann, met zijn promovendus Frans 
Huijing, aan wisten te tonen dat de oorspronkelijk twee patiënten, waarin 
van Creveld de glycogeenziekte had ontdekt, een defect hadden in de fosfo-
rylase die nodig is voor glycogeenafbraak. 

Het zouden echter de nieuwe researchlijnen zijn, opgezet door leerlingen van 
Slater, die het Slater lab zijn enorme diversiteit aan biochemische research 
bezorgden. De eerste zijlijn die ging afwijken van de hoofdlijn van Slaters 
onderzoek was de studie van tumormitochondriën, waarvoor ik gerekru-
teerd werd. Dit leidde tot meer uitgebreide studies van glutamaatoxidatie 
en tot het onderzoek van Joseph Tager en Fred Meijer over intermediair 
metabolisme en controletheorie. Slater vroeg zijn student Ab Kroon om naar 
eiwitsynthese in mitochondriën te kijken, aanvankelijk een controversieel 
onderwerp. De claim dat alle mitochondriale aminozuur incorporatie te 
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wijten is aan bacteriële contaminatie werd definitief weerlegd toen Kroon 
eiwitsynthese vond in steriel bereide lever mitochondriën. 

Mitochondriale nucleïne zuren werden zelfs een hoofdlijn van onderzoek 
nadat ik in 1965 terugkeerde uit de Verenigde Staten naar het Slater lab. 
Slater bleef geïnteresseerd, maar niet meer direct betrokken. DNA research 
bracht een aantal van de meest beroemde lab-alumni naar het Slater lab, 
Richard Flavell, FRS, Sir Alec Jeffreys, FRS, Jan Hoeijmakers, en Titia de Lange, 
om er een paar te noemen. 

In de jaren zeventig begonnen Joseph Tager en ik aan het onderzoek over 
lysosomale stapelingsziekten, een andere onderzoekslijn die tot op de dag 
van vandaag zou worden voortgezet. Ten slotte ging Karel van Dam fotosyn-
these fosforylering analyseren, een project dat uiteindelijk met Ruud Kraay-
enhof naar de VU zou verhuizen. 

Slater versus Mitchell
In 1961 poneerde Peter Mitchell zijn chemie-osmotische theorie van het 
mechanisme van oxidatieve fosforylering, waarvoor hij later de Nobelprijs zou 
krijgen. Ik herinner me nog de voordracht, die Mitchell in 1962 gaf over de 
eerste versie van zijn theorie in het Slater lab. Als outsider was ik meteen over-
tuigd. Eindelijk was duidelijk waarom het enzymcomplex dat oxidatieve fos-
forylering katalyseerde alle pogingen tot zuivering had weerstaan: een intacte 
membraan was vereist. Hoewel Slater in het interview met Beechey en in zijn 
autiobiografie beklemtoont dat hij aanvankelijk zeer positief stond tegenover 
de nieuwe hypothese van Mitchell, herinner ik me dat niet. Slater was ‘not 
amused’ door de frontale aanval op ‘zijn’ chemische theorie en bombardeerde 
Mitchell een uur lang met kritische vragen. Terecht uiteraard, want Mitchells 
concept was geniaal, maar de uitwerking liet nog veel te wensen over.
Slater bleef lang niet overtuigd en in 1967 schreef hij in een review dat de 
Mitchell hypothese ‘onhoudbaar’ was.7 Het zou tot 1977 duren voor hij, 
met enige tegenzin, in een review in de Ann. Rev. Biochemistry toegaf dat de 
Mitchell-hypothese de beste werkhypothese was om het mechanisme van 
oxidatieve fosforylering te verklaren, maar een kritiekloze aanhanger zou 

7 E.C. Slater, ‘An evaluation of the Mitchell hypothesis of chemi-osmotic coupling in oxidative and 
photosynthetic phosphorylation’, Eur. J. Biochem. 1 (1967) 317-326. 
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Slater nooit worden.8 Al met emeritaat, publiceerde hij nog een gedetailleerd 
review van de controverse, waarin hij nogmaals zijn twijfels etaleerde en een 
‘collision hypothesis’ aandroeg voor de interactie tussen ademhalingsketen 
enzymen en de ATPase.9 

Terugkijkend naar de controverse Mitchell-Slater, denk ik dat het niet alleen 
om de feiten ging, maar dat er ook een clash was tussen persoonlijkheden. 
Er is een klassiek contrast tussen de Dionysische en de Apollinische benade-
ring van wetenschap. Mitchell was het prototype van de Dionysische aanpak, 
gedurfd, ideeënrijk, soms verrassende nieuwe doorkijkjes biedend, maar niet 
altijd precies. Slater was het tegenovergestelde, de vleesgeworden Apollini-
cus, systematisch, stap voor stap, kritisch de feiten wegend en assemblerend 
tot de meest logische hypothese. Kenmerkend is de reactie van Slater toen 
de biografie over Mitchell uitkwam, getiteld: Wandering in de gardens of the 
mind: Peter Mitchell and the making of Glynn. Slater schreef in zijn recensie 
in Nature: ‘In Mitchell’s garden of the mind, ideas seem to have deeper roots 
than facts.’10

Het lijdt geen twijfel dat Slater sterk heeft bijgedragen aan de perfectionering 
van Mitchells chemi-osmotische theorie. Hoewel volstrekt tegengestelde 
karakters, konden ze het toch redelijk goed vinden.11 In zeer uitvoerige 
correspondentie met Mitchell bleef Slater hameren op de discrepanties en 
zwakke punten in Mitchells theorie en in zijn lucide overzichtsartikelen wist 
Slater die zwakke punten overtuigend te etaleren. Dat de verstandhouding 
goed bleef wordt geillustreerd door het feit dat Slaters medewerker Karel 
van Dam uitgenodigd werd door Mitchell om in zijn lab proeven te komen 
doen om de verschillen in resultaten en interpretatie tussen Slater en Mit-
chell uit te zoeken. Na Mitchells vroegtijdige dood schreef Slater de Biograp-
hical memoir voor de Royal Society, waarin hij de ontwikkeling van Mitchells 
ideeën diepgaand analyseert en Mitchells genialiteit prijst.11 Deze analyse 

8 P.D. Boyer, B. Chance, L. Ernster, P. Mitchell, E. Racker, and E.C.Slater, ‘Oxidative 
phosphorylation and photophosphorylation’, Ann. Rev. Biochem. 46 (1977) 955-966. 
9 E.C. Slater, ‘The mechanism of the conservation of energy of biological oxidations’, Eur. J. Bio-
chem. 166 (1987) 489-504.
10 E.C. Slater, ‘Metabolic gardening’, Nature, 422 (2003) 816-817.
11 E.C. Slater, Peter Dennis Mitchell. ‘29 September 1920 – 10 April 1992’, Biogr. Mems. Fell. R. 
Soc. 40 (1994) 282-305. 
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laat ook zien dat Slaters formidabele intellect en analytisch vermogen nog 
prima functioneerden toen hij een eind in de zeventig was.

Slaters lab bleef ook proeven bijdragen, die de gaten hielpen vullen. Twee 
projecten wil ik hier speciaal noemen: promovendus Jan Berden, gast Märten 
Wikström en Slater leverden een belangrijke bijdrage aan de precisering 
van de rol van co-enzym Q (ubichinon) in de ademhalingsketen, een contro-
versieel onderwerp, uiteindelijk opgelost door Mitchell met de Q-cycle. Een 
tweede belangrijke bijdrage kwam voort uit onderzoek aan de F1–ATPase, 
onderdeel van het mitochondriale ATP-synthese complex. Promovendi Jan 
Rosing en David Harris vonden dat de F1 –ATPase vast-gebonden ATP en ADP 
bevat. Slater besefte meteen dat dit het mechanisme kon zijn voor de kop-
peling tussen ademhalingsketen en ATP-synthese, als namelijk het electron-
transport door de keten ATP uit zijn binding aan F1 los zou maken. Slater rap-
porteerde dit idee wel in zijn Plenary Lecture in het International Congress 
of Biochemistry in de zomer van 1973, maar anderen waren hem voor toen 
het op de uitwerking aankwam. Harvey Penefsky toonde aan dat gezuiverd 
F1 –ATPase gekoppeld aan de mitochondriale binnenmembraan spontaan 
ATP kan synthetiseren uit ADP en Pi en Paul Boyer formuleerde de meest 
complete versie van een theorie, waarin de werking van de ademhalingske-
ten leidt tot een verandering in de 3D-structuur van het F1 –ATPase. 

Zo had Slater nog wel de voldoening dat er wel degelijk een energierijke 
intermediair was in de oxidatieve fosforylering, namelijk de energierijke 
conformatie van F1. Mitchell had ook op één punt ongelijk gekregen: de ATP-
synthese wordt niet direct gedreven door de protonengradiënt die door de 
ademhalingsketen wordt gegenereerd. De Nobelprijs voor de conformatio-
nele hypothese van ATP-synthese ging echter naar Boyer. 
Achteraf kan men zich afvragen waarom Slater zich niet eerder op de struc-
tuurbiologie heeft gestort en samenwerking heeft gezocht met kristallogra-
fen. Nederland beschikte in Slaters tijd over een uitstekende kristallografie/
structuurbiologie groep in Groningen, op twee uur van Amsterdam. Slater 
had affiniteit voor fysische methoden; de stopped-flow spectrometrie en de 
EPR had hij in een vroeg stadium in het lab gehaald. Wellicht was hij al te 
zeer in organisatorisch werk verstrikt geraakt, of wilde hij zijn leerlingen/
collegae in het lab voldoende ruimte gunnen. 
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Wel begon Slater na de oliecrisis van 1973 een geheel nieuw project over 
fotosynthese en hydrogenasen. Het doel was om uiteindelijk fotosysteem 
II te koppelen aan een bacterieel hydrogenase, zodat waterstof als schone 
energiebron geproduceerd zou worden met behulp van zonne-energie. Er 
werd daartoe een Nederlands consortium gevormd, aanvankelijk geleid door 
Slater, waaraan een aantal Nederlandse onderzoeksgroepen deelnamen. In 
Slaters lab werd Siem Albracht de trekker. Dit project leidde onder andere tot 
de ontdekking dat koolmonoxide en cyanide als liganden fungeren van nikkel 
en ijzer in alle hydrogenasen en het loopt tot vandaag door in de UvA, zij het 
niet meer in de vakgroep biochemie.

Slater als mentor en collega
Slater was een imponerende man, groot, fors gebouwd, energiek; hij straalde 
gezag uit en was heel erg aanwezig. Slater was ook sportief. Als kind zeilde 
hij met zijn vader en later zou hij lange zeiltochten maken op zijn eigen jacht, 
vaak met promovendi/postdocs als bemanning. Slater was een geducht 
tegenstander op het tennisveld en dol op skiën vanuit zijn tweede huis in 
Zwitserland.

Door zijn uitzonderlijke kennis van de wetenschappelijke literatuur en zijn 
scherpe verstand, was Slater een formidabele debater. Hij hield van een 
stevige wetenschappelijke discussie en hij kon daarin zeer vasthoudend zijn. 
Beroemd zijn Slaters publieke discussies met andere kopstukken uit de bio-
energetica, zoals Britton Chance en Peter Mitchell, waardoor symposiumses-
sies ver uit konden lopen. Als Slater kritiek had op proeven of interpretaties 
wond hij er geen doekjes om. Hij had weinig geduld met mensen die niet tegen 
kritiek konden, of nog erger, kritiek op hun proeven persoonlijk opvatten. 
Toch was Slater een uitstekende mentor voor jonge onderzoekers. Hij had 
zelf zo’n twintig jaar in het lab proeven staan doen en hij had daardoor een 
goed gevoel ontwikkeld voor de elegante en uitvoerbare proef. Hij kon ook 
ieder wetenschappelijk probleem omzetten in een overzichtelijk project dat 
logisch voortbouwde op bestaande kennis. Als een project op een doodlo-
pende weg raakte, vond hij altijd een uitweg. Slaters fabelachtige kennis van 
de biochemische literatuur voorkwam dat promovendi een, al bekende, weg 
opgestuurd werden. 
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Wie goed beslagen ten ijs kwam, had aan Slater een gesprekspartner, die 
waardevol weerwerk leverde. Slater had sterke meningen, maar hij luisterde 
naar argumenten en kon zijn mening wijzigen, als je overtuigend tegenwerk 
leverde. Hij was emotioneel en erg betrokken bij de wetenschap, maar ook 
fair. Zoals iedereen had hij moeite om ongelijk toe te geven, maar hij deed 
het wel. Ik herinner me een karakteristiek incident over enzymkinetiek. 
Mijn promovendus Fred Opperdoes en ik hadden in trypanosomen aanwij-
zingen gevonden voor een omkering van de glycerol kinase reactie. Normaal 
gebruikt die reactie ATP om glycerol-P en ADP te maken, want het evenwicht 
ligt sterk in de richting van ATP verbruik. Wij vonden echter aanwijzingen 
dat in het glycosoom, een trypanosoom organel dat wij ontdekt hadden, zulke 
hoge concentraties glycerol-P en ADP konden ontstaan dat de kinase reactie 
omdraaide en ATP ontstond. Slater vond het niks; thermodynamische onzin; 
hij wilde zelfs zijn naam verwijderen uit de acknowledgements. Jaren later, 
toen Opperdoes een groot aantal aanvullende bewijzen voor zijn interpreta-
tie had vergaard, schreef Slater hem een lange brief met een felicitatie en met 
de erkenning dat hij het mis had gehad. Ook in zijn memoires is Slater open 
over zijn fouten, bijvoorbeeld pagina 137: ‘This was my first bad mistake’.1

Belangrijk waren de onderzoekbesprekingen op zaterdagmorgen. Daar 
presenteerden alle medewerkers hun resultaten, Slater zelf ook in de tijd dat 
hij nog een eigen analiste had. Daar liet Slater ons zien hoe je proeven moet 
doen en hoe je zwakke kanten van het gepresenteerde werk kan opsporen. 
Daar leerden we dat goede controles belangrijker zijn dan de proef zelf; 
daar leerden we dat harde gegevens nuttiger zijn dan wilde theorieën; daar 
leerden we een goede neus te ontwikkelen voor artefacten, die je maanden 
op een dwaalspoor kunnen sturen. Daar leerden we ook om scherpe kritiek 
te leveren en te ontvangen, en die kritiek niet persoonlijk op te vatten. Daar 
leerden we ook fatsoen: nooit resultaten mooier voorstellen dan ze zijn; altijd 
ook alternatieve interpretaties presenteren; ook crediet geven aan concur-
renten: wetenschap doe je niet alleen. 

Slater was door en door fatsoenlijk. Hij vermeed zelf iedere vorm van 
‘conflict of interest’ en drukte ons op het hart om hetzelfde te doen. 
Beoordeel geen artikelen/subsidieaanvragen van concurrenten (ook al 
kun je die beter beoordelen dan anderen). Lek niet uit vertrouwelijke 
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commissievergaderingen. Zet je naam niet op artikelen, waar je weinig aan 
hebt bijgedragen. Misbruik je machtspositie niet om mensen te kleineren. 
Ook schoonmakers leveren een belangrijke bijdrage aan de leefbaarheid van 
het lab. 

De systematische werkwijze van Slater, die hem zo’n uitstekende mentor en 
organisator maakte, had ook een keerzijde: Slater aarzelde wel eens met het 
inslaan van nieuwe wegen of het postuleren van gewaagde hypothesen. Soms 
kan men schatten vinden door lang op dezelfde plek te blijven graven, maar 
soms liggen de schatten elders. Slater besteedde erg veel tijd aan het invullen 
van details of het controleren van werk dat door collega’s was gepubliceerd 
en dat hij niet vertrouwde. Dit kwam in de plaats van sterk vernieuwende 
projecten, maar daarmee leverde hij wel belangrijke bijdragen aan het 
opschonen van de bio-energetica. Zijn reviews waren altijd precies, volle-
dig en betrouwbaar. Als hij eenmaal bezig was om de stand van zaken op te 
schrijven, kwam hij vaak missende gegevens tegen. Hij liep dan door het lab 
om iemand te vinden die de missende proef kon doen. 

Biochimica et Biophysica Acta
Voor veel biochemici was Slater Mr. BBA, de man die BBA heeft geleid in de 
periode dat BBA uitgroeide tot een van de leidende en grootste wetenschap-
pelijke tijdschriften in de wereld. Het was de Utrechtse biochemicus Hendrik 
Westenbrink, die Slater in 1957 recruteerde als Managing Editor voor de 
Preliminary Notes en Short Communications van BBA. Dat was een gouden 
greep; tot die tijd kwijnde BBA enigszins, maar de preliminary notes werden 
een gigantisch succes, omdat er in die periode geen ander tijdschrift was dat 
snelle publicatie mogelijk maakte. Uiteraard zorgde Slater er voor dat snel 
ook snel was en dat de beoordeling van de aangeboden stukken toch zorgvul-
dig bleef.

Na de vroege dood van Westenbrink nam Slater in 1964 diens taak als 
Managing Editor voor het hele tijdschrift over. Dit was echt een kolfje naar 
Slaters hand. Een snel groeiend tijdschrift runnen vereiste een enorme werk-
kracht, kennis van de biochemie, precisie, een groot netwerk om reviewers 
en editors te vinden, en een visie op de toekomst van het vak. Het vroeg ook 
tact en vasthoudendheid om met de bazen van Elsevier te onderhandelen, die 
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uiteraard niet alleen uit waren op wetenschappelijk kwaliteit, maar ook op 
winst. Onder Slaters leiding groeide BBA uit tot veruit het grootste biochemi-
sche tijdschrift in de wereld en het zou lang ook een van de beste blijven.

Slater bleef dit veeleisende werk tot 1982 doen, vaak samen met oud-leer-
lingen en naaste collegae, maar ook na die tijd bleef hij tot op hoge leeftijd 
Honorary Executive Editor en redactioneel werk doen voor het tijdschrift. 
Hier ontbreekt de ruimte om deze Hercules-neventaak meer in detail te 
beschrijven. Slater heeft dat zelf minutieus gedaan in 1986.12

KNAW en ZWO
In 1964 werd Slater gekozen tot lid van de KNAW in de Sectie Scheikunde. 
Slater was hier uitermate mee in zijn schik. Hij was en bleef Australiër, maar 
het feit dat de Akademie hem lid maakte gaf hem sterk het gevoel dat zijn 
verhuizing naar Amsterdam een succes was geworden en dat hij nu echt 
hoorde bij de Nederlandse wetenschappelijke gemeenschap. Slater was 
altijd sterk in voor de sociale kant van de wetenschap. Hij amuseerde zich 
uitstekend tijdens congressen en zo’n club als de KNAW daar wilde hij wel bij 
horen.

Van meet af aan was Slater actief in de KNAW. Hij werd voorzitter van de net 
opgerichte Commissie voor de Biochemie en de Biophysica van de KNAW 
en hij wist al snel de Akademie te bewegen om een nieuwe Sectie voor de 
Biochemie en de Biofysica (B&B) op te richten, omdat Slater verwachtte dat 
daarmee deze nieuwe disciplines meer tot hun recht zouden komen. Dat was 
niet onterecht, want in die periode was Slater de enige representant van die 
disciplines in de KNAW. Dat hij laat in zijn leven nog mee moest maken dat 
deze Sectie weer werd opgeheven, kon hij moeilijk verkroppen. Ik denk dat 
hij zich onvoldoende realiseerde hoe succesvol de B&B waren geworden 
tijdens zijn leven en dat er meer KNAW B&Bers buiten de Sectie voor B&B 
zaten dan er in. Een aparte sectie was overbodig, zo niet contra-productief, 
geworden.

12  E.C. Slater, Biochimica et Biophysica Acta: The Story of a Biochemical Journal, Elsevier Publis-
hers, Amsterdam, 1986.
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Een tweede belangrijke functie die Slater in 1964 werd toegeschoven was het 
secretariaat van de nieuwe Dr. H.P. Heineken Prijs voor de Biochemie en de 
Biofysica. Hij ontwierp de regels voor de selectie van de prijswinnaars en het 
functioneren van de prijscommissie en bleef lid van de commissie tot 1976. Hij 
genoot van de sociale kant, de commissievergaderingen, de prijsuitreiking, de 
diners en betreurde het toen hij in 1976 zelf voor de prijs werd voorgedragen 
en hij de commissie moest verlaten, te meer omdat hij de prijs niet kreeg.

Slater bleef een trouw lid van de KNAW en hij bezocht bijna alle maande-
lijkse bijeenkomsten. Zoals hij schrijft in zijn memoires: ‘Ik vond de KNAW 
een vluchtplaats voor de elite in een overgedemocratiseerde buitenwereld.’1 
Met typische Slater ironie voegt hij daar aan toe dat zijn Russische akade-
mie collegae altijd wat verbaasd waren te horen wat de privileges van een 
Nederlands Akademielid waren. In Rusland waren dat onder andere een auto 
met chauffeur, een dascha, extra salaris, etc. In Nederland was het de sleutel 
van de fietsenstalling van het Trippenhuis, zetel van de KNAW. Een auto heeft 
Slater nooit bezeten. Hij gebruikte het openbaar vervoer en reed door de 
stad op een typisch Nederlandse herenfiets, een clip aan zijn broekspijp om 
schade te voorkomen.

Met zijn rap stijgende reputatie als een bekwaam bestuurder, werd Slater 
ook voor andere Nederlandse beleidsfuncties gevraagd. Van 1970 tot 1985 
maakte hij deel uit van de Raad van Bestuur van ZWO, de Nederlandse Orga-
nisatie voor Zuiver Wetenschappelijk Onderzoek, de voorloper van NWO. Van 
1970 tot 1976 maakte hij zelfs deel uit van het dagelijkse bestuur. Slater zou 
later met weinig genoegen terugkijken op deze nevenactiviteit. Het was gru-
welijk veel werk, omdat het dagelijks bestuur geacht werd alle subsidie-aan-
vragen, die door de Stichtingen onder ZWO waren aangeleverd, marginaal te 
checken en goed te keuren, ook aanvragen uit de alfavakken. Bovendien werd 
ZWO steeds meer gedwongen om haar beleid ten opzien van de overheid te 
verdedigen. Achteraf gezien geen goed bestede tijd, vond Slater. Assertief was 
Slater ongetwijfeld, maar hij was niet goed in gevechten met de overheid. Zijn 
Angelsaksische opvoeding maakte dat hij meer respect had voor bovenbazen 
dan de meeste Nederlanders en zijn team spirit maakte dat hij zich aan regels 
hield, die anderen aan hun laars lapten.
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Ik herinner me hoe hij eens klaagde over de gigantische mappen met stukken 
die hij moest meezeulen naar ZWO in Den Haag. Alles ging per openbaar ver-
voer en het laatste stuk – van de trein naar het ZWO hoofdkwartier –, moest 
Slater zijn zware tassen sjouwen. Ik suggereerde dat hij een taxi kon nemen 
in Den Haag voor het laatste stuk, maar dat wilde hij niet: ‘Publiek geld is 
voor onderzoek, niet voor taxi’s.’ Typisch Slater. Sober, met groot verant-
woordelijkheidsgevoel, en zonder kapsones, ook toen hij een internationale 
beroemdheid was. Wij leerlingen vonden hem wel eens erg braaf, maar wel 
een voorbeeld dat wij naar vermogen hebben gevolgd. 

Een logisch gevolg van Slaters ZWO-functie was dat hij ook de voorzitter 
werd van de commissie die in 1980 de minister moest adviseren over positie 
en toekomst van de biochemie in Nederland. Het rapport dat in 1982 werd 
uitgebracht introduceerde (controversiële) kwaliteitscriteria, zoals citatie-
analyse, en zou lang door kwaliteit en visie richtinggevend blijven voor de 
Nederlandse biochemie.

Internationale activiteiten: de Bari symposia, EMBO, EMBL, IUB
In 1964 besloten Ernesto Quagliariello en Cecilia Saccone, biochemici in 
Bari, Italië, en Slater en Tager van Amsterdamse kant om een symposium 
te organiseren over hun gezamenlijk interesse, mitochondriën en vooral de 
oxidatie van glutamaat. Dit eerste symposium in 1965 zou de start worden 
van een serie Bari-Symposia. In die tijd waren bijna alle wetenschappelijk 
bijeenkomsten in de Verenigde Staten en de Bari-Symposia vormden daar 
een baanbrekende uitzondering op. Amerikanen mochten wel komen, maar 
de organisatoren selecteerden vnl. jonge veelbelovende Europese onder-
zoekers voor hun programma, onderzoekers die in de VS vaak nog niet aan 
bod kwamen. Zo doorbraken de Bari Symposia de Amerikaanse dominantie 
en kregen jonge Europeanen de kans om hun werk aan een breed publiek te 
presenteren. 

Van 1973 tot 1978 was Slater lid van het Fund Committee van EMBO, de 
European Molecular Biology Organization en in 1974 werd hij voorzitter van 
dat Committee. Dit was echt een baan voor Slater. Hij was goed in geldzaken 
en hij vond het interessant om te zien wat de nieuwe generatie moleculair 
biologen wilde gaan onderzoeken. Hij werd ook een trouw lid van de audit 
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commissie van EMBO. Slater was eveneens sterk betrokken bij het European 
Molecular Biology Lab (EMBL) in Heidelberg. Hij was de voorzitter van de 
commissie die Lennart Philipson selecteerde als de tweede directeur van het 
lab, een zeer gelukkige keuze. Hij zat jarenlang de overheidsdelegatie voor 
die de budgetten voor het lab moest vaststellen. De meeste delegaties wer-
den geleid door ambtenaren en Slater placht zich te ergeren aan hun bemoei-
zucht met het micro-management van het lab. Dat liep uiteindelijk mis toen 
de verantwoordelijke Nederlandse minister Slater als delegatievoorzitter 
verving door een ambtenaar. Slater, terecht gepikeerd, trad af, maar wat hij 
het ergste vond was dat hij in dit conflict niet gesteund werd door het KNAW-
bestuur, dat belangrijker zaken met de minister had te regelen. (Voor buiten-
staanders: de KNAW is uniek, omdat het ook een groot aantal onderzoeksin-
stituten onder beheer heeft die door de overheid worden betaald. De KNAW 
heeft dus niet de handen vrij om de overheid te bekritiseren).

Slater heeft ook een grote bijdrage geleverd aan het functioneren van de 
International Union of Biochemistry, IUB, later International Union of Bioche-
mistry and Molecular Biology, IUBMB. Zijn eerste internationale baan in 1959 
was secretaris van de Commissie voor Biochemische Nomenclatuur van de 
International Union of Pure and Applied Chemistry, die later zou samengaan 
met de IUB. Slater bleef dit nomenclatuur werk doen tot hij in 1971 penning-
meester werd van de IUB. Van 1961 tot 1981 was Slater ook lid van de IUB 
commissie van Editors of Biochemical Journals (voorzitter 1969-1971). Vanaf 
1964 was Slater lid van de Council van de IUB, van 1971 tot 1979 penning-
meester, van 1985 tot 1988 president-elect, en van 1988 tot 1991 president. 
Toen in 1998 er problemen ontstonden met de financien van de IUB, vroeg 
het Executive Committee Slater, inmiddels in de tachtig, om opnieuw pen-
ningmeester te worden. Dat deed hij van 1999 tot 2000. In een lange periode 
heeft Slater dus veel voor de IUB gedaan, maar ik licht daar nog één andere 
uitzonderlijke activiteit uit:

Toen Taiwan in 1963 toetrad tot de IUB, trad China uit en een poging van 
Slater om de vasteland Chinezen op andere gedachten te brengen, mis-
lukte. Hij kreeg zelfs geen visum. Een nieuwe mogelijkheid kwam in 1979 
met een uitwisselingsprogramma tussen de KNAW en de Chinese acade-
mie van wetenschappen. Samen met Bill Whelan wist Slater in intensieve 
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shuttle-diplomatie, pendelend tussen Taiwan en Beijing, een compromis-
tekst te vinden waar beide kemphanen mee konden leven. Dit Slater-compro-
mis zou het model worden waarmee ook andere internationale wetenschap-
pelijke en sportverenigingen China en Taiwan weer binnen boord wisten te 
krijgen. De Chinezen waren kennelijk onder de indruk geraakt van Slaters 
vindingrijkheid en vasthoudendheid, want ze vroegen hem als lid van een 
internationale adviesraad voor het Chinese University Development Project 
van de Wereld Bank. Dat bracht ‘extensive, not always comfortable, visits to 
universities all over China’ met zich mee, die vast hebben bijgedragen aan de 
revival van de Chinese biochemie.1

Emeritaat 
In de jaren tachtig nam ons parlement een wet aan die de pensioenleeftijd 
van hoogleraren van 70 naar 65 jaar verlaagde en die ook van toepassing 
werd verklaard op de zittende hoogleraren. Slater was furieus. Hij was naar 
Nederland gekomen met de garantie dat hij tot zijn zeventigste in functie 
zou blijven en zijn pensioen hield niet over, omdat hij pas in zijn achtender-
tigste levensjaar in Nederland was benoemd. Als gezagsgetrouw man vond 
hij het ook onvoorstelbaar dat de overheid zich niet aan gemaakte afspra-
ken hield. Slater wist dispensatie te krijgen tot september 1985, zodat hij 
nog als hoogleraar in functie Honorary President kon zijn van het IUBMB 
3-jaarlijkse internationale congres dat in 1985 in Amsterdam werd gehou-
den.

Hierna verhuisde Slater naar Lymington in Zuid-Engeland. Hij wilde zijn 
opvolger niet voor de voeten lopen en Lymington heeft een haven, waar 
hij zijn boot kon leggen. Al snel kwam de University van Southampton er 
achter dat de grote Slater in de buurt was neergestreken. Hij werd gerekru-
teerd als Honorary Professor in het Biochemistry Department en ging weer 
college geven. Een neventaak, waar hij smakelijk over kon vertellen, was 
de verdeling van geld voor grote apparatuur in de universiteit. Daar was 
ruzie over ontstaan en wie was er meer geschikt dan Slater om de commis-
sie voor te zitten: een buitenstaander met groot gezag, geen eigenbelang, 
goed met cijfers, en altijd met perfecte dossierkennis. Slater fikste ook dit. 
De University of Southampton beloonde hem met een eredoctoraat. Andere 
onderscheidingen waren hem al eerder ten deel gevallen: Hij was een 
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honorary member van de British Biochemical Society en van drie andere 
biochemische verenigingen; Fellow of the Royal Society, Ridder in de Orde 
van de Nederlandse Leeuw; lid van de Hollandsche Maatschappij van 
Wetenschappen en eredoctor van de Universiteit van Bari. Hij kreeg een 
aantal wetenschappelijk prijzen voor zijn werk, waar onder de Koninklijke 
Shell Prijs en de gouden medaille van het Genootschap ter bevordering van 
de Natuur- Genees- en Heelkunde te Amsterdam.

Slater bleef op veel terreinen actief: hij ging naar congressen, schreef veel 
over de ontwikkeling van de biochemie en de mensen en organisaties die 
daar aan hadden bijgedragen en hield intensief contact met collegae en 
oud-leerlingen, aanvankelijk met brieven in een net en leesbaar handschrift 
neergepend, later via e-mail, waar hij in een laat stadium in zijn leven nog 
vrij vaardig in was geworden. Hij bleef in uitstekende conditie en kon blij-
ven skiën tot zijn tachtigste en tot zijn negentigste zeilde hij in zijn eentje 
op de Noordzee. Hij genoot van de intensieve contacten met zijn drie klein-
kinderen, die ook mee gingen skiën en zeilen. De tachtigste en negentigste 
verjaardagen van Slater werden uitbundig gevierd met symposia waar veel 
oud-leerlingen aanwezig waren.

Toen een eigen huishouden te veel werd verhuisde Slater naar Stroud in 
West-Engeland, in de buurt van zijn dochter. Daar bezocht ik hem nog jaar-
lijks en tot zijn vijfennegentigste bleef hij alert en geïnteresseerd in alles 
wat zich in de biochemie in Amsterdam afspeelde en wat zijn leerlingen 
elders in Nederland en in de wereld voor elkaar kregen. De laatste jaren 
waren moeizaam. Zijn vrouw Marion, altijd al doof, werd geheel blind; zijn 
enige dochter overleed in 2014. Op 26 maart 2016 stierf Slater, 99 jaar 
oud. Hij laat zijn vrouw na, 100 jaar oud, drie kleinkinderen, en een enorm 
aantal dankbare leerlingen, die van zijn kennis en voorbeeld hebben gepro-
fiteerd en die zullen pogen om de Slater-traditie voort te zetten en door te 
geven aan hun leerlingen.

Dank
Ik heb 25 jaar met Slater samengewerkt, maar ik weet niet alles (meer). Ik 
ben mijn collegae Siem Albracht, Monne van den Bergh, Karel van Dam en 
Ron Wever dankbaar voor correcties, aanvullingen en suggesties. Daar komt 
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bij dat een levensbericht van een man als Slater, die op zo veel terreinen zo 
lang zulke grote bijdragen heeft geleverd, noodzakelijkerwijs niet alles kan 
bevatten. Die keuzes heb ik uiteindelijk zelf gemaakt.


